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Fa uns mesos vaig publicar en 
aquestes pàgines d’opinió l’arti-
cle Sí, és urgent! Hi parlava de la 
necessitat que tenen molts fills 
del nostre país d’una escola tera-
pèutica, que no és el mateix que 
un centre de desintoxicació.

Nenes i nens amb problemes, 
que no és el mateix que proble-
màtics.

Infants i adolescents amb els 
quals cada vegada és més difícil 
conviure a casa, irritables i poc 
comunicatius.

Addiccions noves, que anys 
enrere no existien, relacionades 
amb les noves tecnologies.

I algunes situacions en les 
quals es pot arribar a la “violèn-
cia filioparental”.

Insisteixo ara que convindria 
disposar d’una enquesta que di-
gués quin percentatge d’infants 
tenim en risc en aquest país.

Immaculada Cañadas Benítez 
es va posar en contacte amb SDP 
fa uns dies per parlar amb nosal-
tres. Volia que escoltem com han 
estat els seus darrers quatre anys 
de convivència amb el seu fill.

Va separar-se quan el nen te-
nia 2 anys de vida i el noi fins als 
18 anys ha viscut amb ella. El 
pare del nen va morir fa 5 anys. 
El seu fill de ben petit va tenir 
problemes de salut i ella, com 
fem totes les mares, va buscar un 
bon especialista per poder diag-
nosticar-lo i posar-hi remei.

A data d’avui el seu fill té 18 
anys. Aquest últim aniversari el 
va viure amb molta tristesa. La 
majoria d’edat del seu fill l’ha aca-
bat d’enfonsar, ja no pot prendre 
decisions per ell i això la fa viure 
en un estat d’angoixa constant. 

Ens ha explicat que té el sen-
timent que no l’han ajudat ni a 
ella ni al seu fill. L’addicció a les 
noves tecnologies ha fet que a 
casa seva hagi viscut situacions 
molt caòtiques i límits. Fins i tot 
ha patit violència filioparental 
durant anys.

L’ajuda que ha rebut l’Imma 
per aprendre a gestionar aquests 
problemes ha estat minsa. Cap 
ajuda terapèutica envers ella per 
part del ministeri corresponent.

El retorn de les trucades sem-
pre ha estat llarg, tot i que ha es-
tat una mare insistent.

A data d’avui, segons paraules 
seves, no ha pogut aconseguir 
que al seu fill el diagnostiquessin 
clínicament. Per a ella era molt 
important saber si pateix algun 
tipus de trastorn, patologia o  
quin problema, “potser el meu 
fill té algun problema que jo des-
conec, no tinc un diagnòstic de 
la seva ànima, tot i que a nivell 
físic està sa”. Perquè sí que ha fet 
totes les revisions pertinents, 
tot i que és celíac.

Aquest diagnòstic era impor-
tant tenir-lo per traçar un full de 
ruta i saber com ajudar el seu fill 
abans que fos major d’edat.

Ens diu que, tot i demanar 
ajuda, no ha tingut gaires opci-
ons, no l’han ingressat mai. Sí 
que va estar anant a l’UCA. Tan-

mateix l’Imma entén que la feina 
feta amb el seu fill ha estat poca.

El mal regust que li queda és 
que “al meu fill, el van donar per 
un cas perdut”.

Explica que en no haver estat 
mai encausat per delictes, i en 
no haver-hi hagut la intervenció 
d’un batlle, pensa que no han 
donat prioritat al departament 
on tractaven aquest afer.

“Un centre terapèutic en rè-
gim intern on ajudessin la meva 
família era la millor opció, però 
no van donar-me aquesta op-
ció, i econòmicament jo no puc 
permetre’m un centre privat. 
Els psicòlegs m’haurien ajudat 
a encarar d’un altra manera les 
caòtiques situacions a casa, però 
els recursos de les famílies són 
els que són.”

Està enfadada, molt desen-
cantada. El seu estat d’ànim és 
el d’una mare desesperada. No 
entén com en un país que es 
gasten tantes milionades d’eu-
ros en infraestructures, edificis, 
circs i altres coses, el seu fill no 
ha tingut, al seu país, un centre 
terapèutic per poder-se tractar i 
guarir la seva anima.

“El meu fill té 18 anys, és an-
dorrà, porto quatre anys lluitant 
per ajudar-lo, he demanat ajuda, 
he tocat portes. El meu fill no és 
un cas perdut, es mereix alguna 
cosa més que un dormitori en 
una pensió.”

L’Imma necessita ajuda, és 
una bona mare que estima el seu 
fill.

La responsabilitat dels que 
tenen càrrecs públics vincu-
lats a la salut també és escoltar  
l’Imma.

L’Imma encara té un problema
Falta una enquesta que determini la quantitat de menors en situació de risc al país

Gastem milions en 
circs però no hi ha 
un centre terapèutic 
per a menors

Aquest curs escolar, les vacances 
d’estiu cauran entre el 15 de de-
sembre de l’any 2018, i el 28 de 
gener del 2019. Seran sis setma-
nes, que sens dubte els alumnes 
i els professors aprofitaran de 
valent. És clar que per equilibrar 
aquesta parada durant els dies 
de calor, també caldrà fer una 
parada durant el temps més fred, 
i prendre vacances d’hivern en-
tre el 30 de juny i el 15 de juliol. 
Seran tan sols quinze dies, però 
hom fa el que pot.

Les dates esmentades són 
les de l’estat australià de Que-
ensland, i responen a una vella 
interrogació que jo tenia sobre 
l’hemisferi sud. Pensant dins 
meu, sempre tenia un dubte so-
bre què feien durant unes vacan-
ces d’estiu llargues, que tindrien 
lloc durant el seu hivern. Ara, una 
mica més gran i amb tota la in-
formació d’Internet accessible a 
la punta dels meus dits, veig que 
no és així. En termes generals, a 
l’hemisferi sud es fan les vacan-
ces més llargues de l’any en la 
mateixa temporada que nosaltres 
–l’estiu– encara que en el seu cas 
vagin decalats d’uns sis mesos de 
calendari respecte a les nostres. 
És un factor molt humà: es veu 
que la canícula té els mateixos 
efectes sobre les ganes de treba-
llar, que un es trobi d’un costat 
o de l’altre de l’equador. Els aus-
tralians del segle XXI no ho fan 
d’altra manera que els patricis 
romans del primer segle abans de 
la nostra era: fugen de les ciutats 
i busquen les frescors relatives de 
les platges i de les muntanyes.

Una altra qüestió és què con-
vé fer amb el Pare Noel. És clar, 
un sentiment d’humanitat com-
partida ens hauria de portar a 

compadir-nos de tots aquells 
figurants, disfressats sota una 
gruixuda capa de feltre de color 
carmí –que deu ser més o menys 
el color de la seva cara mentre 
suen la cansalada sota el sol del 
mes de desembre als tròpics. Per 
lògica, haurien de canviar les 
dates, i celebrar el Nadal en un 
moment més adequat. Potser a 
l’agost, que hi fa més fresca? Però 
suposo que haurien d’enfron-
tar-se a les ires tant de l’establi-
ment comercial –nois, que toca 
fer l’agost amb les vendes dels 
joguets de Nadal– com també 
del sector més tradicional de la 

societat. En termes nostres, seria 
com si decidíssim celebrar Sant 
Joan coincidint amb les primeres 
nevades de l’any. No seria del tot 
sense atractius, entre els quals el 
menor risc d’incendis quan la neu 
cobreix els boscos, però no crec 
que ho fem així ni aquest any ni 
el que ve.

Amb tot, compto que se se-
guiran fent les parades més llar-
gues de tot l’any durant l’estiu 
i l’hivern, si més no per aquells 
que les puguin celebrar amb va-
cances. Un altre dia us hauré de 
parlar de les cerimònies de pri-
mavera i d’estiu, que trobo molt 
més interessants tot i ser més 
curtes. El tema del renaixement a 
la primavera promet, com també 
el de la connexió amb els inferns 
a la tardor.

Bones vacances

Què fan a Austràlia 
durant les vacances 
d’estiu, que tenen 
lloc al seu hivern? 
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